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 قدردانی ظریف از مواضع 
اندونزی برای حفظ برجام

وزیر امور خارجه ایران در ادامه 
دیدار با مقامات اندونزی با جوکو 
ویدودو رئیس جمهور این کشور 
دیدار و گفت وگو کرد. محمدجواد 
ظریف آمادگی ایران برای توسعه 
هرچه بیشتر روابط برادرانه دو 
کشور را مورد تاکید قرار داد و از 
مواضع اصولی اندونزی در شورای 
امنیت برای حفظ برجام و اجرای 
قطعنامه ۲۲۳۱ قدردانی کرد. وی 
با اشاره به مذاکرات خود با همتای 
حجم  افزایش  از  اندونزیایی، 
روابط تجاری دو کشور و توافق 
طرفین برای استفاده از طرفیت 
کمیسیون مشترک اقتصادی و 
دیگر راهکارها برای تقویت روابط 
اقتصادی دو کشور ابراز خرسندی 
کرد. جوکو ویدودو رئیس جمهور 
اندونزی نیز در این دیدار با تاکید 
بر اهمیت روابط دو کشور، از اینکه 
به رغم شرایط کرونا، ارتباطات 
روسای جمهور دو کشور ادامه 
یافته است، ابراز خرسندی کرد 
و با اشاره به ظرفیت قابل توجه 
روابط اقتصادی دو کشور، بر 
رایزنی طرفین در راستای تحقق 
افزایش روابط  این ظرفیت و 

تجاری فی مابین تاکید کرد.

 مدیریت دقیق منابع آب در 
سال جاری ضروری است

چهل و دومین جلسه شورای عالی 
آب عصر دیروز  به ریاست معاون اول 
رئیس جمهور برگزار شد. اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهور 
در این جلسه با اشاره به گزارش های 
ارائه شده مبنی بر کاهش بارش ها 
در سال جاری، بر ضرورت مدیریت 
دقیق منابع آب در سال جاری تأکید 
کرد و از وزارت نیرو خواست برنامه 
ریزی های لازم را انجام دهد تا مردم 
در فصل تابستان با مشکل آب 
شرب مواجه نشوند. وی بر ضرورت 
اطلاع رسانی دقیق در خصوص کم 
آبی و خشکسالی تأکید و خاطرنشان 
کرد: اگر مردم را در جریان مشکلات 
قرار دهیم،  شاهد همکاری جامعه در 
زمین های مختلف خواهیم بود. در 
این جلسه که معاون اول قوه قضائیه، 
وزرای نیرو، صنعت و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست نیز حضور 
داشتند، رئیس سازمان هواشناسی 
گزارشی از خلاصه وضعیت بارش 
و تأمین آب در سال آبی ۱۳99-

۱400 ارائه کرد و به تشریح پیش 
بینی بارش و دمای هوا در ایام پیش 

رو پرداخت.

رایزنی قالیباف با آملی لاریجانی 
درباره قانون انتخابات

یک عضو هیات رئیسه مجلس در 
شورای  مجلس  اختلاف نظر  خصوص 
مصلحت  تشخیص  مجمع  و  اسلامی 
نظام پیرامون طرح اصلاح قانون انتخابات 
گفت: شورای نگهبان طرح اصلاح قانون 
انتخابات ریاست جمهوری را تائید کرده 
اما مجمع تشخیص مصلحت نظام ایراداتی 
به این طرح دارد. علی کریمی فیروزجایی 
افزود: قانون مرجعی را برای حل اختلاف 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و مجلس 
پیش بینی نکرده بنابراین مقرر شد رئیس 
مجلس با آیت ا... آملی لاریجانی مذاکره 
کند تا راه حلی برای تائید طرح اصلاح 
قانون انتخابات اندیشیده شود. وی افزود: 
در جریان بررسی بودجه ۱400 نیز پس 
از تائید بودجه از سوی شورای نگهبان، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ۱۸ بند 
ایراد گرفت که این مشکل با گفت وگو 
حل شد. فیروزجائی تأکید کرد: اگر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ایرادی به طرح ها 
و لوایح مجلس دارد، باید به شورای نگهبان 
اعلام کند زیرا شورای نگهبان مرجع 

بررسی قوانین مصوب مجلس است.

سـرمقــاله

قاعده ای در میان اصلاح طلبان وجود داشته و بر اساس آن قبلا 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان شکل گرفت و حالا به جبهه 
اصلاحات تبدیل شده است. این نهاد در ارتباط با بحث انتخابات ریاست 
جمهوری شکل گرفت و اگر قاعده اصلی این نهاد رعایت شود، با مشکل 
اجماع مواجه نخواهیم بود. کسانی که توانایی ریاست جمهوری را در خود 
می بینند و احساس می کنند در شرایط کنونی می توانند در عرصه ظاهر 
شوند، خود را به جبهه اصلاحات معرفی کرده و منتظر تایید ۱0 حزب یا 
فرد می مانند. اگر ۱0 حزب یا فرد، تایید کردند توانایی ریاست جمهوری 
در داوطلب نامزدی در انتخابات وجود دارد، او برنامه ها، سیاست ها و 
روش های خود را برای برون رفت از مشکلات کشور ارائه می کند. در 
صورتی که 50 درصد مجموعه توانمندی فرد را تایید کردند، او در نهاد 
اجماع ساز منتخب خواهد شد. از میان تمام افرادی که در حال حاضر 
اعلام نامزدی کرده اند، ممکن است تعداد بسیا اندکی از این فیلتر عبور 
کنند. نهایتا این افراد باید بپذیرند در صورت تایید صلاحیت، بر اساس 
مکانیزمی که جبهه اصلاحات تعیین کرده است، هرکس رای آوری 
بیشتری دارد در رقابت انتخاباتی باقی مانده و سایرین به نفع او از رقابت 
کنار بروند. این روش بسیار عقلانی و دموکراتیک برای انتخاب فرد 
اصلح برای نمایندگی جریان اصلاحات است. کسانی از اصلاح طلبان 
که تایید صلاحیت می شوند، در نهایت بنا دارند، گرهی از کار کشور باز 
کنند و طبیعی است که باید به نفع شخصی که مردم بیش از سایرین 
او را می پذیرند، کنار بروند تا نامزد اصلی با پشتوانه بهتری در انتخابات 
ظاهر شود. اگر این فرد انتخاب نیز شد، باقی افراد و همان نامزدها باید 
به منتخب مردم کمک کنند تا اهداف خود در حل مسائل ملت را به 
دست بیاورد. اصلاح طلبانی که اعلام کرده اند، به انتخابات می آیند، این 
سازوکار را پذیرفته اند. سازوکاری که بیان شد، معقول بوده و می تواند 
به اصلاح طلبان کمک کند تا انتخابی مناسب داشته باشند. اقبال مردم 
بحثی است که باید در گام بعدی نتیجه آن را دید. برنامه ها و سیاست های 
اصلاح طلبان باید به انگیزه بیشتر مردم برای مشارکت در انتخابات کمک 
کند اما این کافی نیست. اگر بپذیریم امنیت ملی، رشد و پیشرفت و مبانی 
قانونی اساسی کشور ما پیوندی ارگانیک و جوهری با حضور حداکثری 
مردم دارد، به حضور حداکثری مردم در انتخابات اهمیت می دهیم. هر 
دولتی که سر کار بیاید، در صورتی می تواند دست به اقدامات حداکثری 
بزند، که پشتوانه بزرگ مردمی داشته باشد. اصلاح طلبان با همه 
دلخوری ها و رد صلاحیت های پیش آمده به میدان انتخابات آمده اند و به 
فضاسازی برای کسب اقبال عامه کمک می کنند اما مسئولیت اصلی این 
امر با حاکمیت، ما و دولت مستقر است. زمینه دلگرمی مردم در زمینه 
معیشت، اشتغال و امید به آینده در صورتی محقق می شود که دولت 
مستقر در راستای آن تلاش کند. تصمیم گیری هایی که در رابطه با رفع 
تحریم وجود دارد، تنها وابسته به اراده دولت نبوده و تمام حاکمیت باید 
برای آن تلاش کنند. جامعه باید احساس کند، زمانی که به صحنه می آید، 
نقش موثری دارد. اصلاح طلبان نیز بخش کوچکی از این اهتمام ملی 

هستند و مسئولیتی در کشور ندارند.

 پذیرش سازوکارجبهه اصلاحات برای اجماع 

غلامرضا ظریفیان
فعالسیاسیاصلاحطلب

یـــادداشت

مذاکرات وین به گونه ای در حال پیش رفتن است که به نظر 
می رسد طرفین برجام در ابتدا روی مواردی به توافق رسند و 
سپس در خصوص مسائل جزئی تر و سایر تحریم ها و تعهدات 
بحث خواهند کرد. این توافق به صورت شکلی و محتوایی 
خواهد بود. به این معنا که ما شاهد مذاکره برای مذاکره نیز 
خواهیم بود و در کنار آن نیز حداقل هایی نیز مورد توافق قرار 
می گیرد. آنچه که در مذاکرات رقم می خورد این است که 
طرفین خواسته های حداکثری خود را مطرح می کنند تا روی 
موارد پایین تر بتوانند به توافق رسند. اگر از ابتدا درخواست های 
ابتدایی را مطرح کنند، طبیعتا طرف مقابل امتیازهای کمتری 
خواهد داد. فشار در ابتدا برای گرفتن امتیازات بیشتر است تا 
رضایت پس از توافق حاصل شود. با توجه به همین موارد جیک 
سالیوان عنوان کرده است که تا ایران به تعهدات خود بازنگردد، 
آنها تحریم ها را علیه ایران لغو نمی کنند و در مقابل نیز ایران 
می خواهد که همه تحریم ها لغو شود اما مشخصا این خواسته ها 
تغییر خواهد کرد و توافق شکل می گیرد. این حداقل ها ممکن 
است در خصوص ایران این باشد که فراتر از غنی سازی 60 
درصد نرود و یا غنی سازی را به ۲0 درصد باز خواهیم گرداند 
و آنها نیز برخی تحریم های برجامی را لغو می کنند. اینکه این 
گام ها تا کجا پیش رود رابطه مستقیمی با تلاش و توان میانجی 
گیری روسیه، چین و اروپا دارد و شاید در این خصوص نیز 
جلسات پرتعدادی برگزار شود تا نظرات به یکدیگر نزدیک تر 
شود. نباید فراموش کرد که ایران و آمریکا همدیگر را در گذشته 
مورد آزمایش قرار داده اند و هر طرف متوجه شده است که چه 
اهرم هایی در اختیار دارد، بنابراین گام ها بیشتر در عرصه عملی 
خواهد بود. در سیاست خارجی و امر دیپلماسی، اعتماد امری 
بی معناست و در این عرصه به هیچ چیز نمی توان اعتماد کرد 
و این میان تمامی کشورها نیز صدق می کند. الکساندر دوم، 
امپراطور روسیه تزاری در این خصوص می گوید که در مذاکره 
برنده کسی است که بتواند مشت خود را روی میز بکوبد بنابراین 
زمانی می توان اعتماد کرد که عرصه عادلانه و امتیازات متقابل 
باشد یعنی بتوان با طرف مقابل برخورد متوازن کرد. برای مثال 
زمانی که ایران در مسائل هسته ای متحمل فشار می شود، 
می تواند در منطقه خاورمیانه بر غربی ها فشار وارد کند و این 
خارج از رویه بازی است اما در عرصه خود مذاکره برای مثال می 
تواند سطح غنی سازی را افزایش دهد. آنها نیز بعضا به همین 
شکل عمل کرده اند و شاهد بوده ایم دست به ترور می زنند تا 
ایران را در مذاکرات تحت فشار قرار دهند. از سوی دیگر بعضی 
سوم خرداد ما را ضرب الاجل تعیین کننده ایران می دانند در 
صورتی که تصمیم گیری در خصوص برجام برعهده شورای 
عالی امنیت ملی است و سایر نهادها نمی توانند در خصوص آن 
اظهارنظر کنند و سخنگوی وزارت خارجه نیز به درستی این 
مطلب را مطرح کرد. امروز اگر سرعت برای گفت وگوها بیشتر 
شده است به علت آن ضرب الاجل نیست و باورهای دیگر به این 

امر منجر شده است.

 مشتی که باید روی میز کوبیده شود

محسن جلیلوند
تحلیلگرمسائلبینالملل

 درسی که باید دلواپسان بگیرند
ادامه از صفحه اول| اکنون این مقاومت نتیجه 
داده و با پیروزی بایدن در انتخابات و رفتن  ترامپ 
از کاخ سفید فرصت احیای برجام ایجاد شده 
است. مسئولان کشور از این فرصت به خوبی 
استفاده کنند و جناح های سیاسی بدانند که 
عرصه سیاست خارجی جای تقابل و تسویه حساب  
نیست. در همان زمان که برجام به نتیجه رسید، 
عده ای در کنار دشمن خارجی که ابراز نگرانی 
می کرد، ابراز دلواپسی کردند! نمی شود که هم 
دشمن نگران شود و هم عده ای در داخل کشور. 
وقتی تفاهمی کردیم که به نفع ملت ایران است 
همه باید حمایت کنند نه اینکه عده ای به دنبال 
سنگ اندازی بروند. باید این نکته درک شود که این 
جنگ اقتصادی به تعبیر رئیس جمهور کشورمان 
شهدا، مجروحین و جانباز داشته است. خیلی ها 
شغل شان را از دست دادند و خانواده های زیادی به 
سمت جدایی رفتند. اینها مسائل و مشکلاتی است 
که باید مورد توجه همگان قرار بگرد. دیگر فرصت 
این نیست که عده ای بنا را بر مخالفت گذارند و در 
مسیر سیاست خارجی مانع تراشی کنند. اکنون 
معلوم شد کسانی که دلواپسی پیشه کرده بودند 
به خاطر منافع جناحی و گروهی بوده و نه صرفا 
به خاطر منافع ملی و آنها باید از اتفاقی که برای 
برجام افتاد، درس بگیرند. وضعیت مناسبی به 
لحاظ اقتصادی نداریم. ما پیش بینی کرده بودیم 
که در ۱404 قدرت اول منطقه حداقل به لحاظ 
اقتصادی باشیم حالا قدرت اول منطقه که نیستیم، 
در رده های پائین منطقه هم قرار داریم و نسبت به 
همسایه غربی مان ترکیه که خودمان را مقایسه 
کنیم، وضعیت خوبی به لحاظ اقتصادی نداریم. 
درآمد ارزی کشور ترکیه در سال ۲0۱9 بالغ بر 
۲50میلیارد دلار بوده که ۱۸5 میلیارد آن از ناحیه 
صادرات و مابقی از ناحیه توریست بوده است. ما 
در هشت ماهه سال 99، ۲0 میلیارد دلار درآمد 
ارزی داشتیم و نهایتا تا پایان سال به ۳0 میلیارد 
دلار رسیده باشد که نسبت به همسایه غربی 
عقب هستیم. تحولات منطقه را در نظر داشته 
باشیم و کشور خودمان را با کشورهای منطقه 
مقایسه کنیم و در جهت رفع عقب افتادگی ها 
قدم برداریم. قوانین دست و پاگیری که باعث 
فرار سرمایه گذاران از کشور می شود و قوانین ضد 
تولید را بازنگری کنیم. یکسری قواعد، ضوابط و 
مقررات در دوران تحریم ها گذاشته و تصمیماتی 
گرفته شده که ادامه آنها در شرایط عادی می تواند 
برای اقتصاد کشور ایجاد مشکل کند. بعد از اینکه 
کشور به وضعیت عادی برگشت باید این قواعد و 
ضوابط هم اصلاح شوند. باید با بها دادن به بخش 
خصوصی کشور زمینه تحول اقتصادی فراهم شود، 
طوری که عقب ماندگی های کشور در زمینه توسعه 

به سرعت جبران گردد.

سخن روز 

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی 
درگذشت سردار سیدمحمد حجازی؛

فقدان سردار حجازی حقا مایه  
تأسف و اندوه است

مقام معظم رهبری در پیامی درگذشت سردار 
سیدمحمد حجازی را تسلیت گفتند. در متن پیام 
حضرت آیت ا... خامنه ای آمده است: متن پیام 
رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است: با تأسف 
فراوان خبر درگذشت سردار پر افتخار، سردار 
سیدمحمد حجازی رضوان ا... علیه را دریافت 
کردم. عمری سراپا مجاهدت، فکری پویا، دلی 
سرشار از ایمان راستین و آکنده از انگیزه و عزم 
راسخ، و نیرویی یکسره در خدمت اسلام و انقلاب، 
خلاصه ای از شخصیت این مجاهد فی سبیل ا... 
است. او در مسئولیت های بزرگ و اثرگذار در 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خدمت کرده و در 
همه  آنها، سربلند و موفق بوده است. فقدان او حقا 
مایه  تأسف و اندوه است. لازم می دانم به همسر 
گرامی و فرزندان و دیگر افراد خاندان و به دوستان 
و همکاران ایشان صمیمانه تسلیت عرض کنم و 
صبر و تسلّا برای آنان از خداوند متعال مسألت 
نمایم. رحمت و مغفرت و رضوان الهی بر این 

برادر فقید باد.

انتصاب جانشین جدید فرمانده 
نیروی قدس 

به پیشنهاد فرمانده کل سپاه و موافقت و 
تصویب فرمانده معظم کل قوا، سردار سرتیپ 
پاسدار محمدرضا فلاح زاده به سمت جانشین 
فرمانده نیروی قدس سپاه منصوب شد. در 
جانباز  اسلام  رشید  سردار  شهادت  پی 
سرافراز سرلشکر پاسدار سید محمد حسین 
زاده حجازی، به پیشنهاد فرمانده کل سپاه 
و با موافقت و تصویب  فرمانده معظم کل قوا 
امام خامنه ای )مدظله العالی( ، سردار سرتیپ 
پاسدار محمدرضا فلاح زاده به سمت »جانشین 
فرمانده نیروی قدس سپاه« منصوب شد. سردار 
محمدرضا فلاح زاده پیش از این عهده دار 
مسئولیت معاون هماهنگ کننده نیروی قدس 
سپاه بود. وی همچنین فرماندهی لشکر ۳۳ 
المهدی، فرماندهی لشکر ۱9 فجر و فرماندهی 
سپاه در استان های یزد، اصفهان ، فارس و نیز 
فرماندهی قرارگاه سازندگی کربلا را در کارنامه 

خود دارد.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

بدون حضور فعال مردم مسائل کشور حل و فصل نخواهد شد

»آرمان ملی« از روند مثبت مذاکرات وین گزارش می کند:

مذاکرات بین المللی با مخالفان داخلی! 
  جوزپ بورل: حسن نیت واقعی در ایران و آمریکا وجود دارد

   سعید خطیب زاده: تمام تصمیمات به امضای مقام معظم رهبری می رسد 

آرمان ملی: احزاب و تشکل های سیاسی در مسیر 
آگاه سازی جامعه وظایفی برعهده دارند. رئیس جمهور 
در دیدار با جمعی از خیرین و فعالان سازمان های مردم 
نهاد که با رعایت پروتکل های بهداشتی به صورت 
محدود حضوری و از طریق ارتباط ویدئو کنفرانسی 
انجام شد، اظهار داشت: اگر بخواهیم کشور و نظام را 
حفظ کنیم و مردم را در مسیر سعادت و تعالی قرار 
دهیم، بدون کمک و یاری یکدیگر امکان پذیر نخواهد 

بود. اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:
  احزاب و تشکل های سیاسی نیز در مسیر 
آگاه سازی و دموکراسی در جامعه وظایف و رسالت هایی 
برعهده دارند. مسائل سیاسی خود به خود با رقابت همراه 
است و همه فعالیت می کنند که قدرت را تصاحب کنند 
اما در بحث سمن ها و خیرین شرایط متفاوت است و 
اینگونه نیست که یکی بخواهد دیگری را از صحنه خارج 
کند و همه در کنار هم همکاری می کنند. اینکه سمن ها 
و خیرین در سامانه ای تجمیع شوند تا از این طریق از 
فعالیت یکدیگر باخبر باشند و فعالیت های یکدیگر را 

هماهنگ کنند، یک کار ضروری است .
 در طول دولت های یازدهم و دوازدهم تلاش ما 
تقویت سمن ها و بازکردن بیشتر راه و مسیر برای خیرین 
بوده است؛ آمار و ارقام حکایت از این دارد که در این راه 
موفقیت هایی کسب شده است و سیاست دولت تدبیر و 
امید این بوده تا جایی که امکان دارد کارها در اختیار خود 
سمن ها و خیرین قرار داده شود. امروز به حمایت های 
انجام شده از سوی دولت، تعداد سمن ها و تشکل های 
مردم نهاد از 4 هزار و ۳00 به 9 هزار و ۸00 تشکل 
افزایش یافته است،  ضمن اینکه سیاست دولت این بوده 

که تا جایی که امکان دارد، کار و اداره امور را به خود 
این تشکل ها واگذار کنیم. کار دولت بر مبنای مقررات، 
حقوق و ساعت کاری است و زمان و شرایط خاص خود 
را دارد، اما کار در تشکل های مردم نهاد و خیریه عمدتا 

داوطلبانه و بر مبنای نشاط و همدلی جریان دارد.
  کارخیر و خیرجمعی به عنوان یک وظیفه، نیاز 
و نشاط برای جامعه ضروی است. با آگاهی بخشی و 
توانمندساختن جامعه چه بسا از بسیاری از آسیب های 
اجتماعی و انحرافات که در اثر ناآگاهی بروز می کند، 
جلوگیری می شود. موضوعات زیادی در جامعه وجود 
دارد که باید به فرهنگ تبدیل شود، به عنوان مثال 
درمورد امر به معروف و نهی از منکر قبل از اینکه 
دیگران را به معروف دعوت کنیم باید قبلا، آن موضوع 
به عنوان یک کار نیک و پسندیده در جامعه جا افتاده 
باشد. حدود ۳ سال و نیم است که در جنگ تمام عیار 
اقتصادی هستیم و هیچ کشوری با چنین شرایطی مواجه 
نبوده است. این درحالی است که توانستیم در برابر همه 
فشارها ایستادگی کنیم تا جایی که همه کشورها و حتی 
طراحان فشار حداکثری نسبت به ملت ایران به ناموفق 

بودن طراحی خود اذعان دارند.
  البته در شرایط خاص و جنگی، خودبه خود 
در بخش رفاه و توسعه جامعه نقص ایجاد می شود، 
اما افتخار ملت و دولت این بود که در طول این مدت 
که هیچ کسی هم ما را یاری نکرد، همه در کنار هم 
ایستادگی و مقاومت کردیم. امروز با ویروس جهش 
یافته و تغییر شکل یافته ای مواجه هستیم که موج چهارم 
بیماری را ایجاد کرده که با موج های قبلی غیرقابل 
مقایسه است، امروز همین ویروس در اروپا و آمریکا 

هم مشاهده می شود. اگر نمی توانستیم امکانات لازم 
را برای بیمارستان های خود فراهم کنیم و شرکت های 
دانش بنیان ونتیلاتور، تجهیزات و داروهای مورد نیاز را 
تولید نمی کردند، بی تردید با مشکلات زیادی مواجه 
می شدیم، چراکه هیچکس حتی در این حوزه نیز حاضر 
به کمک به ما نبود و دشمن نیز امروز همان روش سابق 
خود را برای تحریم ها حتی در دوران کرونا و برای تأمین 

دارو نیز ادامه می دهد.
 حضور مردم در صحنه تمام معادلات را تغییر 
می دهد. مردم ایران که در حوادثی همچون سیل 
و زلزله حضور و مشارکت فعال خود را در کمک و 
یاری یکدیگر نشان داده اند، امروز هم با کمک های 
مؤمنانه در مسیر مقابله با آسیب های ناشی از کرونا 
قدم برمی دارند. کار خیر و دسته جمعی، اقدام بسیار 
ارزشمندی است که در روزهای سختی و حتی رفاه 
و آسایش ضرورت دارد و وقتی یاری و کمک وجود 
داشته باشد، تحمل شرایط سخت زندگی به مقدار 

زیادی آسان می شود.
 حتی اگر کرونا و جنگ اقتصادی هم نباشد، 
حضور تشکل های مردم نهاد و کمک و یاری مردم و 
آسیب دیدگان ضروری است، اظهار داشت: جامعه 
نیازهای گوناگونی دارد و تشکل های مردم نهاد در 
حوزه های مختلف می توانند در مسیر رفع نیازمندی های 
مردم مؤثر باشند، همچنان که اهدای عضو کار بسیار 
ارزشمندی است و به نوعی حیات بخشیدن به انسان 
است و در این زمینه فعالیت تشکل های مربوطه بسیار 
ارزشمند است و همچنان باید جامعه را به کمک و یاری 

همدیگر دعوت و تشویق کنیم.

طبق  علیمردانی:  ملی-محمدهادی  آرمان 
اظهارات تمام دیپلمات های ایرانی و غیرایرانی روند کلی 
مذاکرات وین مثبت بوده و با وجود حسن نیت، منافع 
همه طرف ها در نظر گرفته می شود. ایران و 4+۱ در حال 
بررسی موانع اجرای برجام هستند و آمریکا نیز به صورت 
غیرمستقیم در این مذاکرات حضور دارد. مقامات ایرانی 
اعلام کرده اند که اجازه فرسایشی شدن این گفت وگوها 
داده نمی شود و حداقل زمان برای کسب حداکثر نتایج 
در نظر گرفته شده است. با این حال مخالفان برجام و 
FATF با بهانه های گوناگون در حال مخالفت با ادامه 

روند مذاکرات هستند.
 مخالفت با مذاکرات وین

همه می گویند روز است اما منافع من ایجاب می کند 
که بگویم شب است، این رویکرد برخی از سیاستمداران 
و رسانه ها در قبال وضعیت ایران در مذاکرات وین است. 
موضع گیری علیه عملکرد دستگاه سیاست خارجی کشور 
یکی از اتفاقات رایج در ۸ سال گذشته بوده است. کسانی 
که در روزهای آغازین دولت روحانی علیه برجام و مذاکره 
طومار امضا کرده یا مقابل مجلس تجمع می کردند، در 
سال های بعد همین مواضع را علیه FATF داشتند و 
در سال گذشته نیز در خیابان های اصفهان شعار مرگ 
بر روحانی سر دادند، امروز هم علیه مذاکرات وین 
موضع گیری می کنند. این افراد کسانی هستند که رئیس 

جمهوری در سال 96 آنان را کاسبان تحریم خواند.
 تکرار رویکردهای قدیمی

در حال حاضر دو ادعا از سوی این افراد مطرح می شود، 
نخست آنکه مذاکرات فعلی سویه انتخاباتی دارد و دوم 
متضرر شدن ایران در مذاکرات مذکور. ادعای اول به دلیل 
احتمال نامزدی محمدجواد ظریف در انتخابات بیان شده، 
در حالی که وزیر امور خارجه بارها اعلام کرده، قصد نامزدی 
در انتخابات را ندارد. مدعیان بر این گمان هستند که ظریف 
یا نامزدهای جریان اصلاحات در صورت به نتیجه رسیدن 
نشست کمیسیون مشترک برجام می توانند رای مردم را 

در انتخابات ریاست جمهوری به سمت خود جذب کنند. 
با این حال مقام معظم رهبری تعیین کننده سیاست های 
کلی ایران در عرصه خارجی بوده اتهام رویکرد انتخاباتی در 
سیاست خارجی بر همین مبنا بی اساس می شود. در مسأله 
دوم نیز برخی از چهره های سیاسی در روزهای اخیر مدعی 
شده اند که ایران در حال متضرر شدن از مذاکرات وین 
است، در حالی که اظهارات دیپلمات های ایرانی و مقامات 

کشورهای ۱+4 جز این را نشان می دهد.
  با راهکارهای عملی فاصله داریم

در حال حاضر ۱۸ روز از آغاز هجدهمین نشست 
کمیسیون مشترک برجام گذشته است و دیروز میخائیل 
اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در 
وین، در صفحه توییترش درباره نتیجه مذاکرات وین 
در راستای احیای توافق هسته ای نوشت: »با جمع بندی 
نتایج دو هفته بحث و رایزنی در زمینه احیای برجام]توافق 
هسته ای[ با رضایت مندی اعلام می کنیم که مذاکرات به 
مرحله تهیه پیش نویس رسیده است. هنوز با راهکارهای 
عملی فاصله داریم اما از بیان اظهارات کلی به توافق بر سر 
گام هایی به سمت هدف اصلی رسیده ایم.« همچنین روز 
گذشته علیرضا معیری سفیر پیشین ایران در مقر اروپایی 
سازمان ملل در ژنو، در گفت وگو با ایرنا روح کلی مذاکرات 
را مثبت ارزیابی کرد و گفت: »شاید مهمترین سد پیش 
رو، بحث چگونگی لغو کامل تحریم ها علیه ایران باشد. 
ایران شرط بازگشت کامل به تعهدات را لغو کامل و یکباره 
تحریم ها می داند و لغو گام به گام و تدریجی تحریم ها را به 
مصالح کشور نمی داند.« در این شرایط می توان چالش های 
موجود را رفع کرد و اجازه نداد، تحریم ها در سال های آتی 

نیز به کشور فشار بیاورد.
  مذاکرات در وین سازنده بوده است

مخالفان داخلی برجام و مذاکرات وین در حالی روند 
مذاکرات را به ضرر ایران می دانند که علاوه بر دو چهره 
نام برده، به گزارش رویترز، جوزپ بورل، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا، روز دوشنبه اعلام کرد: »فکر 

می کنم حسن نیت واقعی در دو طرف )ایران و آمریکا( 
برای رسیدن به توافق وجود دارد و این خبر خوبی است. 
به نظرم دو طرف مشتاق رسیدن به یک  توافق هستند 
و آنها دارند تمرکزشان را از موضوعات کلی تر به مسائل 
جزئی تر معطوف می کنند که مشخصا از یکسو رفع 
تحریم ها و از سوی دیگر اجرای وظایف هسته ای است.« 
همچنین جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی ایالات 
متحده، روز یکشنبه به فاکس نیوز گفت: »مذاکرات در 
وین سازنده بوده است، به این معنا که تلاش واقعی در 
آنجا انجام شده و قدرت های جهانی بر بازگرداندن توافق 
بر اساس»پایبندی در برابر پایبندی« متمرکز شده اند.« 
در این شرایط هنوز برخی افراد مذاکرات را به زیان ایران 
می دانند و با نظر همه مقامات داخلی و خارجی درباره این 

رویداد مخالف هستند.
  اجازه نمی دهیم گفت وگوها فرسایشی شود

طرفین مذاکرات وین همگی به دنبال بهترین نتیجه 
در کوتاه ترین زمان ممکن هستند و در همین زمینه 
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه ایران 
روز گذشته اعلام کرد: »طبق سیاست کلی نظام اجازه 
نمی دهیم این گفت وگوها فرسایشی شود؛ به این منظور 
جمهوری اسلامی ایران متن مورد نظر خود را ارائه داده 
و بر اساس این متن ها اگر طرف مقابل پذیرفت، می توان 
کار را جلو برد. مجاری سیاست خارجی تخصص و فنی 
است. تمامی تصمیمات در شورای عالی امنیت ملی در 
موضوعاتی در این سطح بررسی و تصمیم گرفته می شود 
که رئیس محترم مجلس نیز عضو شورای عالی امنیت 
ملی هستند و تمام آنها به امضای مقام معظم رهبری 
می رسند. مسیر راستی آزمایی ها یک مسیر کاملا فنی، 
تکنیکی، میان سازمانی و چند بعدی هستند و یک نفر و 
یک گروه و یکجا انجام نمی شوند. وزارت امور خارجه هم 
تنها هماهنگ کننده تمامی این اقدامات خواهد بود. قطعا 
مجلس مانند همیشه در تمامی این مسیر هر کجا که مایل 

باشند، هم مطلع هستند و هم ورود دارند.«

  سخنگوی وزارت خارجه:

در مذاکرات وین پیشرفت هایی حاصل شده است     
   از گفت و گو با عربستان استقبال می کنیم 

سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری در خصوص انجام مذاکرات میان 
ایران و عربستان در منطقه سبز بغداد و اظهارنظرهای مقامات غربی و عراقی 
در این ارتباط اظهار داشت: این گزارش های رسانه ای و مطبوعاتی را در مورد 
آنچه که شما اشاره کردید ما نیز دیده ایم. البته نقل قول های مختلف و بعضا 
متضادی منتشر شده است. سعید خطیب زاده گفت: چیزی که اهمیت دارد 
این است که ایران همواره از گفت وگو با پادشاهی سعودی استقبال کرده و 
آن را به نفع مردم دو کشور و همچنین صلح و ثبات در منطقه می داند. وی 
در پاسخ به پرسش مکرر خبرنگاران مبنی بر اینکه آیا ایران انجام چنین 
گفت وگوهایی را بین تهران و ریاض در بغداد تأیید می کند یا نه، بیان کرد: ما 
درباره گزارشات ضد و نقیض رسانه ای اظهار نظر نمی کنیم. با توجه به اینکه 
برخی از رسانه های منتشر کننده این اخبار نیز سابقه طولانی در خبرسازی 
دارند. این دیپلمات ارشد کشورمان در ارتباط با اهداف سفر ظریف به اندونزی 
اظهار کرد: سفر آقای ظریف به اندونزی یک سفر دوجانبه است. همان طور که 
می دانیم سال گذشته هفتادمین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک بین دو 
کشور بود. طی دو سال اخیر نیز هرگونه روابط تجاری بین دو کشور تقریبا دو 
برابر شده و این سفر برای پیگیری روابط دوجانبه، ارتقای روابط و رفع موانع 
تجاری انجام شده است. از قبل انجام این سفر در دستور کار بود. خطیب زاده 
در خصوص سفر لاوروف به تهران اظهار کرد: ما در حال تکمیل دو سند 
موازی هستیم. آنچه که برنامه سند همکاری دو کشور است هر پنج سال یک 
بار تمدید می شود. فروردین امسال مدت زمان آن به اتمام رسید ولی مطابق 
با مندرجات سند به شکل خودکار تمدید شده است و سندی معتبر بین دو 
کشور است. ما در حال کار کردن روی یک سند ارتقا یافته هستیم. سخنگوی 
وزارت خارجه با اشاره به اینکه وزیر خارجه پاکستان روز چهارشنبه به تهران 
سفر خواهد کرد در ارتباط با اهداف این سفر گفت: این سفر، سفر مهمی است. 
روابط اسلام آباد و تهران روابط عمیق و گسترده است و در جریان این سفر دو 
کشور علاوه بر گفت و گو در ارتباط با موضوعات دو جانبه مرز سوم مشترک 
بین دو کشور را نیز افتتاح می کنند. خطیب زاده در ارتباط با نوع نگاه ایران در 
مورد نشست استانبول که قرار است در ارتباط با موضوع صلح در افغانستان 
در ترکیه برگزار شود و اینکه آیا ایران در این نشست شرکت خواهد کرد یا 

نه، عنوان کرد: آقای طاهریان با آقای عبد ا...عبد ا... گفت وگوهایی را در مورد 
مسائل مختلف نشست استانبول داشتند. ما با دقت مسائل مرتبط با این 
موضوع را بررسی می کنیم. ایران همواره در کنار دولت و ملت افغانستان بوده و 
با توجه به بررسی هایمان اگر این گفت وگوها با اصولی که مدنظرمان در ارتباط 
با صلح در افغانستان است همخوانی داشته باشد شرکت خود در این نشست 
را در نظر خواهیم گرفت. سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با پیگیری های 
دستگاه دیپلماسی کشور در مورد خرید واکسن کرونا از کشورهای مختلف 
از جمله هند گفت: در خصوص خرید واکسن کرونا وزارت خارجه از همان 
روز اول به صورت بسیار جدی مسائل مرتبط با این موضوع را جلو برده است. 
نامه نگاری کرده، پیگیری های مختلف را در سطوح مختلف انجام داده است. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد رایزنی های تلفنی اخیر وزیران امور 
خارجه افغانستان و ایران و همچنین آخرین وضعیت سند جامع همکاری های 
دو کشور اظهار کرد: در گفت وگوهای آقایان ظریف و اتمرو همچنین 
گفت وگوی آقای ظریف با رئیس جمهور افغانستان در دوشنبه پایتخت 
تاجیکستان و دیگر مذاکرات بین مقامات تهران و کابل مسائل مربوط به روند 
صلح در افغانستان مورد پیگیری قرار گرفته است. برای ما افغانستان با ثبات و 
با امنیت کامل دارای اولویت بالایی است. وی در مورد گفت وگوها بین ایران و 
۱+4 در وین و اینکه این گفت وگوها به چه نتیجه ای رسیده است، اظهار کرد: 
آنچه که در وین در جریان است گفت وگوهای فنی پیرامون چگونگی رفع 
تحریم های ظالمانه آمریکا و بازگشت این کشور به تعهدات خودش ذیل برجام 
و قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل است. خطیب زاده ادامه داد: در 
این مذاکرات پیشرفت هایی حاصل شده است و ما در مسیر درستی هستیم. 
البته این به این معنا نیست که به مرحله نهایی گفت وگوها رسیده باشیم. این 
دیپلمات ارشد کشورمان تأکید کرد: ما عجله ای نداریم و آنچه که مهم است 
این است که در چارچوب فرمایشات مقام معظم رهبری و سیاست های کلی 
نظام حرکت کرده و در این چارچوب می توانیم منافع مردم ایران را تأمین 
کنیم و همان طور که گفتم تا الان این گفت وگوها در مسیر درستی حرکت 
کرده است. خطیب زاده خاطرنشان کرد: در این گفت وگوها ما منافع مردم 

ایران را به صورت دقیق پیگیری می کنیم.


